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در حالی که بیش از یک ماه از حملات ســایبری رژیم صهیونی به زیرســاخت های دو بانک بزرگ کشور می گذرد، اختلال در برخی
 خدمات بانکی همچنان ادامه دارد و مردم با مشــکلاتی در دریافت ســاده ترین خدمات مالی مواجه اند؛ با این حال، نه بانک های

 آســیب دیده شفاف سازی کرده اند، نه بانک مرکزی توضیحی ارائه داده است.

اختلالدرایندوبانککیتماممیشود؟

مردم در انتظار، مسئولان بانکی در سکوت!

ســرویس اقتصــادی -بیش از یــک ماه از 
حملات سایبری رژیم صهیونی به زیرساخت های 
دو بانــک دولتی و خصوصــی می گذرد، اما هنوز 
بخشــی از خدمات حضوری و غیرحضوری این 
بانک ها با اختلال در ســاعاتی از روز مواجه است. 
اختلالــی که نه تنها مــردم را در انتقال وجه، 
خرید، اســتفاده از چک و حتی دریافت تسهیلات 
بانکی با مشــکل مواجــه کرده، بلکــه هنوز هم 
توضیح روشنی از ســوی بانک های عامل یا نهاد 
ناظــر، یعنی بانک مرکزی، ارائه نشــده اســت.
همزمان با جنگ ۱۲ روزه، حملات ســایبری 
گستـــرده ای به شبــکه زیـــرساخت فنـاوری 
برخی بانک ها انجام شـــد؛ اتفاقی که باعث شـد 
کارت هــای بانکی مشــتریان دو بانــک دولتی و 
خصوصی تقریبا غیرفعال شود، تراکنش ها متوقف 
شده و حتی چک های صادرشده نیز قابلیت وصول 

نداشته باشند.
 بانک مرکزی نیز برای جلوگیری از آســیب 
بیشــتر، ماده ۵ مکرر قانون چک را برای چک های 
ایــن بانک ها در بازه ۲۴ خــرداد تا ۷ تیر به حالت 

تعلیق درآورد.
اما مســأله اینجاســت که با وجود وعده ها و 
اطلاعیه های متعدد روابــط عمومی این دو بانک، 

برخــی مشــکلات بانکی همچنان پابرجاســت. 

موبایل بانــک و دســتگاه های خودپــرداز برخی 
مناطق همچنان از دســترس خارج اند، انتقال وجه 
با مشــکلاتی مواجه است و خدماتی مثل پرداخت 
اقساط تسهیلات به صورت غیرحضوری همچنان 
روی ســامانه های دیجیتال ایــن بانک ها غیرفعال 

باقی مانده است. 

حتــی برخی گزارش های مردمی حاکی از آن 
است که کارت برخی مشتریان هنوز غیرفعال است 
و کارمندان بانک در پاسخ به این مشتریان گفته اند: 

»باید صبر کنید تا اطلاعات بازیابی شود.«
ســوال اصلی اینجاست؛  چرا بعد از گذشت 
یــک ماه هنــوز هیچ جدول زمانی روشــنی برای 

بازگشت کامل خدمات ارائه نشده؟ 
 چه تدابیری برای پیشگیری از حملات مشابه 
در آینده در نظر گرفته شده؟  و از همه مهم تر، چرا 

بانک مرکزی سکوت کرده است؟
بانک مرکزی در خواب

بانــک مرکزی، به عنوان نهاد ناظر بر شــبکه 
بانکی کشــور، موظف اســت با شفاف سازی، به 
مردم و رسانه ها توضیح دهد دقیقاً چه اتفاقی برای 
ایــن دو بانک افتاده و ایــن دو بانک چه اقداماتی 
برای بازســازی زیرساخت های فنی و امنیتی خود 

انجام داده اند؟ 
آیا صرفاً در حال حل مشــکلات روزمره اند 
یا برنامه ای جامع برای تقویت امنیت شــبکه خود 

دارند؟
همچنیــن مدیران عامل این دو بانک دولتی و 
خصوصی باید به صورت شفاف به مردم اعلام کنند 
که چه زمانی همه بخش های خدمات حضوری و 

غیرحضوری بانک فعال می شود؟ 
آیا برنامه مشــخصی برای پاسخ به انتقادات 
مشــتریان دارند؟ و آیا زیرســاخت های فنی این 
بانک ها بــرای حملات ســایبری احتمالی بعدی 

آمادگی لازم را دارند؟
در این میان، ســکوت بانــک مرکزی نه تنها 
پذیرفتنی نیست، بلکه نشان دهنده بی تفاوتی نسبت 
به حقوق میلیون ها مشــتری است که در این مدت 
با اختلالات گســترده در امــور مالی روزمره خود 

مواجه شده اند. 
بانک مرکزی باید به عنوان نهاد سیاست گذار 
و نماینده منافع عمومی، از بانک های آســیب دیده 
پاســخ بخواهد و گزارش شفاف از ابعاد فنی، مالی 
و امنیتــی این حمله به مــردم ارائه دهد تا همگان 
بدانند که اولا ابعاد این اتفاقات و اختلالات بانکی تا 
کجاست و دوما چشم انداز روشنی برای رفع باقی 

مانده مشکلات این دو بانک ترسیم شود.
 در غیر این صــورت، اعتماد عمومی به نظام 

بانکی کشور، بیش از پیش آسیب می بیند.

ســرویس اقتصادی -یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در دنیا نهاد 
ناظــر وظیفه تزریق نقدینگی ندارد، گفــت: دولت با اجرای قوانین معطل مانده 
می تواند سرمایه گذاری در بورس را جذاب کند. در حالی که انتقادات نسبت به 
شــیوه حمایت از بازار سرمایه، به ویژه تمرکز روی شاخص سازی و حمایت از 
برخی سهام با گزارش عملکرد نامطلوب، در حال افزایش است، یک تحلیل گر 
و کارشــناس باســابقه بازار ســرمایه معتقد است که مســیر درست حمایت، 
تقویت زیرســاخت های قانونی و مالی است، نه تزریق مکرر نقدینگی یا اجبار 

صندوق های درآمد ثابت به خرید سهام.
تزریق نقدینگی، راهکار لحظه ای و نه دائمی

ســعید اســلامی بیدگلی، استاد دانشگاه و دبیرکل اســبق کانون نهادهای 
سرمایه گذاری ایران در پاسخ به این پرسش که چرا از برخی نمادهای شاخص ساز 
که گزارش های جدید منتشــر شده از عملکرد آن ضعیف و با کاهش چشمگیر 
سودآوری همراه بوده، به صورت ویژه حمایت می شود، گفت: البته من درباره تک 
سهم مشخص نظری ندارم، اما به طور کلی اعتقادم این است که حمایت نهادهای 
حاکمیتی از بازار ســرمایه باید از طریق اصلاح زیرساخت ها، قوانین و مقررات 
انجام شود. تزریق نقدینگی صرفاً باید در مواقع بحرانی، آن هم برای جلوگیری 
از پنیک )هراس( بازار انجام شود.او افزود: در ایران، متأسفانه هم نهاد ناظر بازار 
و هم ســرمایه گذاران به حمایت از طریق تزریق نقدینگی عادت کرده اند. این 
انتظار همواره از دولت وجود دارد، چه در دوران جنگ و چه اکنون که در شرایط 
به اصطلاح پساجنگی هستیم. حتی در شرایط عادی بازار نیز وقتی روند کاهشی 

آغاز می شود، بازار توقع تزریق نقدینگی از سوی دولت دارد.
ورود دستوری صندوق های درآمد ثابت به بازار سهام، اشتباهی ماندگار
اسلامی بیدگلی با تاکید بر اینکه اساساً ذات حمایت ها باید جلوگیری از 
پنیک باشد از برخی اقدامات دستوری در بازار انتقاد کرد و گفت: از جمله این 
اقدامات می توان به الزام صندوق های درآمد ثابت به خرید ســهام اشاره کرد. 
این سیاســت در دوره ای اجرا شــد و از اساس اشتباه بود. متأسفانه این اشتباه 
هنوز در پرتفوی صندوق ها باقی مانده و موجب اعوجاجاتی در ســودآوری 

این صندوق ها شده است.
شاخص سازی به جای حل مسأله، بحران را پنهان می کند

وی در ادامه با اشاره به تمرکز نهاد ناظر بر شاخص سازی و حمایت از نمادهای 
شاخص ساز توضیح داد: نهاد ناظر بازار سرمایه تلاش می کند با نگه داشتن شاخص، 
مانع از گسترش هیجانات شود، چون شاخص یکی از متغیرهای پیشران رفتار بازار 
است.این تحلیل گر بازار سرمایه در ادامه افزود: در حقیقت مجموعه حکمرانی بازار 
ســرمایه تلاش می کند با حمایت از نمادهای شاخص ساز، مانع از افت شاخص 
کل شــود؛ چرا که ریزش شاخص می تواند به عنوان یک متغیر پیشران، موجی از 
هیجانات منفی و بی اعتمادی را در ســایر بخش های بازار به دنبال داشته باشد. اما 
اساساً باید این سوال را مطرح کرد که آیا این نوع حمایت، در زمان های ریزش بازار، 

صحیح است؟ یا باید راهکارهای دیگری در نظر گرفت؟
پیشنهادهایی برای حمایت پایدار از بازار سرمایه

اسلامی بیدگلی درباره اینکه چه اقداماتی برای بهبود فضای بازار لازم است 
که تاکنون انجام نشده، گفت: راهکارها فراوان است. دولت اگر می خواهد نشان 
دهد که به بازار سرمایه اهمیت می دهد، باید قوانین معطل مانده به نفع بازار سرمایه 
را اجرا کند.این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به چالش های زیرساختی موجود 
در کشــور گفت: مثلًا در حال حاضر، مشکلات جدی در حوزه یوتیلیتی شامل 
تأمین آب، برق و گاز در بخش صنعت وجود دارد که در صورت تداوم، آثار آن 
می تواند به تولید ناخالص داخلی )GDP( کشور نیز سرایت کند و بر عملکرد 

صنایع بورسی و غیربورسی تأثیر منفی بگذارد.
او در مورد جبران زیان شــرکت های بورسی ناشی از قطع آب، برق، گاز و 
قیمت گذاری توضیح داد: در قانون برنامه توســعه دولت موظف شده است که 
این زیان ها را جبران کند. اگر دولت حتی به صورت نســبی این قانون را اجرایی 
کند، ریسک صنایع و شرکت های بورسی نسبت به دیگر صنایع و شرکت هایی 

که در بورس حضور ندارند، کاهش می یابد.
جذاب شدن بورس برای سرمایه گذاران و شرکت ها

این اســتاد دانشــگاه افــزود: اجرای ایــن قوانین دو نتیجــه دارد: اول، 
ســرمایه گذاری در بورس نســبت به دیگر گزینه ها مزیت پیدا می کند. دوم، 
شرکت های بیشتری ترغیب می شوند وارد بازار سرمایه شوند، چرا که می دانند 

در این بازار از حمایت های زیرساختی برخوردار خواهند بود.
نیاز به هماهنگی بین نظام پولی و بازار سرمایه

اسلامی بیدگلی همچنین یکی دیگر از نیازهای فوری بازار سرمایه را ایجاد 
یک سازوکار اعتباری مؤثر دانست و گفت: دولت برای شرایط تنش در بازار باید 
با هماهنگی میان نظام پولی و بازار سرمایه، نظام اعتباری مناسبی برای نهادهای 
مالی و سرمایه گذاری فعال در بازار طراحی کند و بجای تزریق مستقیم از روش 
غیرمســتقیم بهره ببرد. وی در پایان گفت: البته در دنیا نیز در مواقع بحران های 
شدید، تزریق نقدینگی انجام می شود، اما آن هم فقط برای یک دوره کوتاه مدت 

و برای جلوگیری از پنیک است، نه به عنوان سیاست دائمی.

ســرویس اقتصادی -تحلیلگران بر این باورنــد که قیمت طلا احتمالا در 
هفته  آینده در مرحله ثبات باقی خواهد ماند زیرا ســرمایه گذاران در انتظار اخبار 
مختلفی هستند.به گفته تحلیلگران، از جمله اخبار و رویدادهایی که سرمایه گذاران 
چشم انتظار آن هستند، می توان به جلسات بانک های مرکزی شامل نتیجه نشست 
کمیته فدرال بازار باز آمریکا و نتیجه مذاکرات تجاری کشورها با واشنگتن اشاره 
کرد.ســرمایه گذاران همچنین داده های اقتصاد کلان از جمله شاخص هزینه های 
شخصی، اعداد و ارقام مرتبط با تورم، داده های اشتغال در آمریکا، شاخص مدیران 
خرید شرکت های تولیدی سراسر جهان و تحولات مرتبط با ضرب الاجل توافق 
تجاری )اول آگوست( را به دقت زیر نظر دارند.تعلیق تعرفه هایی که دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا علیه چندین و چند کشور اعمال کرده است، اول آگوست 
)جمعه-دهم مرداد( به اتمام می رسد. پراناو مرِ، معاون موسسه تحقیقات کامودیتی 
و ارز می گویــد کــه »بهای طلا احتمالا در هفته پیش رو تحت تاثیر تمرکز بازارها 
روی نتیجه مذاکرات تجاری بین آمریکا و منطقه یورو و چین به همراه نشســت 
سیاست گذاری فدرال رزرو و بانک مرکزی ژاپن که به احتمال زیاد بدون تغییر و 
کاهش نرخ بهره برگزار می شود، شاهد ثبات نسبی خواهد بود.« وی افزود: با این 
حال ، بیانیه رسمی آنها به دقت زیر ذره بین خواهد بود. فدرال رزرو همچنان برای 
کاهش نرخ بهره تحت فشار است و بانک ژاپن نیز به جهت افزاش احتمالی نرخ 
بهره، زیر نظر خواهد بود.پراتامشِ مالیا، تحلیلگر شرکت »آنجل وان«)کارگزار بازار 
سهام( مستقر در هند می گوید که روند صعودی قیمت طلا تحت تاثیر تلفیقی از 
مولفه ها از جمله تسهیل تقاضا، فروش پس از افزایش اخیر قیمت ها و خوش بینی 
دربــاره توافقات تجاری جهانی به ویژه توافق بین آمریکا با ژاپن و اتحادیه اروپا، 
متوقف خواهد شد.مالیا انتظار دارد که قیمت فلز زرد همچنان تحت فشار بماند. 
علاوه بر این، به گفته وی، داده های تولید ناخالص داخلی آمریکا نیز نقش مهمی را 

در شکل گیری روند حرکت طلا در کوتاه مدت ایفا خواهد کرد.

سرویس اقتصادی -در شرایطی که تنها ۲۱ درصد ظرفیت سدهای تهران 
پر اســت و بخش قابل توجهی از همین مقدار نیز به دلیل انباشــت رسوبات یا 
قرار گرفتن در حجم مرده، قابل بهره برداری نیست، اظهارات اخیر سخنگوی 
صنعت آب کشــور ابعاد تــازه ای از ضعف مزمن در مدیریــت منابع آبی را 

آشکار کرده است.
اظهارات اخیر عیســی بزرگ زاده، سخنگوی صنعت آب کشور، پرده از 
یکــی از نگران کننده ترین ابعاد ناکارآمدی وزارت نیرو در مدیریت منابع آبی 
کشــور، به ویژه در تهران، برمی دارد. آنچه در این گفته ها نهفته اســت، چیزی 
کمتر از یک اعتراف تلخ به ســهل انگاری سیســتماتیک و بی تفاوتی مدیریتی 
نســبت به یکــی از پایه ای ترین وظایف وزارتخانه نیرو نیســت: لایروبی و 

نگهداری اصولی سدها!
اینکه تنها ۲۱ درصد ظرفیت سد های تهران پر است و نیمی از این مقدار 
نیز به دلیل انباشــت رســوبات یا قرار گرفتن در حجم مرده، غیرقابل استفاده 
است، یک فاجعه مدیریتی محسوب می شود؛ فاجعه ای که مسئول مستقیم آن، 
وزارت نیرویی است که به جای اقدام عملی و برنامه ریزی اصولی، با بی تدبیری 

و مماشات، ذخایر آبی حیاتی کشور را به ورطه نابودی کشانده است. 
لایروبی مخازن ســد ها جزو ابتدایی تریــن وظایف فنی و عملیاتی یک 
نهاد مســئول در حوزه مدیریت منابع آب است. اینکه امروز بخش عمده آب 
موجود در سد های تهران عملًا غیرقابل برداشت است، نشان می دهد که این 
وظیفه یا سال هاست روی زمین مانده، یا با نگاهی صرفاً نمایشی و غیرکارآمد 

اجرا شده است.
ســاده ترین ســوالی که در برابر این واقعیت تلخ باید پرسید این است: 
وزارت نیرو در تمام این ســال ها دقیقاً چه می کرده؟ در شــرایطی که کشور 
به شــکل مداوم با خشکســالی، کاهش بارش ها، و بحران کم آبی مواجه بوده، 
چطــور ممکن اســت یکی از اصلی ترین ابزار هــای مدیریت بحران - یعنی 
افزایش ظرفیت مفید سد ها از طریق لایروبی - به حال خود رها شده باشد؟

نکته تأســف بارتر، تلاش بــرای فرافکنی با انتشــار پیام هایی در مورد 
صرفه جویی مصرف آب توسط مردم است. بی تردید صرفه جویی لازم است، 
اما وقتی خود دولت در وظایف اولیه اش قصور کرده و زیرســاخت های آبی 
کشــور را به وضعیتی بحرانی رســانده، چگونه می توان از مردم انتظار داشت 

بار بی کفایتی مدیران را نیز به دوش بکشند؟ 
وقتــی دولت به جای انجــام وظایف خود، از مردم طلبکار می شــود، 
آن هم در شــرایطی که سد ها به جای ذخیره آب، انبار رسوبات شده اند، دیگر 
نمی توان این وضعیت را فقط یک چالش فنی دانســت؛ این یک بحران ناشی 

از بی تدبیری و بی مسئولیتی آشکار است.
پایتخت، قربانی بی مسئولیتی سال ها

 امــروز بحــران آب تهران بیش از آنکه ناشــی از کمبود بارش باشــد، 
نتیجه انباشــته ای از سال ها بی برنامگی، سهل انگاری و مدیریت ناتوان است. 
اگــر وزارت نیــرو نمی تواند ابتدایی ترین وظایف خــود را انجام دهد، باید 
پاسخگوی عواقب آن باشد، نه آنکه با سکوت یا فرافکنی، بحران را به گردن 

مردم بیندازد.
عیســی بزرگ زاده، ســخنگوی صنعت آب به تازگی با اشاره به برخی 
کلیپ های منتشرشده در فضای مجازی که پرآبی سد های تهران را القا می کنند، 
گفته است واقعیت این است که وضعیت منابع آبی تهران نگران کننده و درصد 
پرشــدگی ســد های تهران حدود ۲۱ درصد است؛ آن هم در حالی که نیمی از 

این حجم را رسوبات و حجم مرده تشکیل می دهد.
این مقام مســئول با تأکید بر اینکه حجم مفید ســد ها در ارتفاعات بالاتر 
آنها ذخیره می شــود، مطرح کرده اســت که وقتی سطح آب سد به کمتر از نیم 

برسد، بخش قابل توجهی از آن دیگر قابل استفاده نیست.

ســرویس اقتصادی - وزیر اقتصاد در این مراســم بر لزوم هماهنگی و 
همــکاری بین معاونت هــای مختلف وزارتخانه بــرای تحقق اهداف کلان 
اقتصادی تأکید کرد و خواســتار تسریع در اجرای برنامه های راهبردی دولت 

در حوزه اقتصاد شد.
طی نشســت های جداگانه ای با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
مرتضی زمانیان و محمدرضا دشــتی اردکانی به ترتیب به عنوان سرپرســت 
معاونت سیاســت گذاری و راهبری اقتصادی و سرپرست معاونت حقوقی و 

امور مجلس این وزارتخانه معرفی شدند.
نشســت های معارفه مرتضــی زمانیان به عنوان سرپرســت معاونت 
سیاســت گذاری و راهبری اقتصادی و محمدرضا دشــتی اردکانی به عنوان 
سرپرســت معاونت حقوقی و امور مجلــس وزارت امور اقتصادی و دارایی 
امروز )یکشنبه ۵ مرداد ۱۴۰۴ ( به طور جداگانه با حضور سیدعلی مدنی زاده 

وزیر اقتصاد و دارایی برگزار شد.
در این نشســت ها وزیر اقتصاد از خدمات وحید ماجد، معاون ســابق 
سیاست گذاری و راهبری اقتصادی و بهرام کفاش، معاون سابق حقوقی و امور 

مجلس این وزارتخانه طی تصدی دوران مسئولیت تقدیر کرد.
مرتضی زمانیان، سرپرســت جدید معاونت سیاســت گذاری و راهبری 
اقتصادی، دارای سوابق متعدد علمی و اجرایی در حوزه اقتصاد است و پیش 
از این در مسئولیت های مختلفی در بخش های سیاست گذاری فعالیت داشته 
اســت.همچنین محمدرضا دشتی اردکانی، سرپرست جدید معاونت حقوقی 
و امــور مجلس، با تجربه طولانی در حوزه های حقوقی و تعاملات پارلمانی 
و ســابقه نمایندگی مردم اردکان در دور یازدهم مجلس شــورای اســلامی، 
عهده دار این ســمت شده است.وزیر اقتصاد در این مراسم بر لزوم هماهنگی 
و همــکاری بین معاونت های مختلف وزارتخانــه برای تحقق اهداف کلان 
اقتصادی تأکید کرد و خواســتار تسریع در اجرای برنامه های راهبردی دولت 

در حوزه اقتصاد شد.

راهکارواقعیدولتبرایبهبود
شرایطبورسچیست؟

رسوبات،نیمیازظرفیتسدهایکشوررانابودکرد؛

وزارتنیروآیاخواباست؟

دومعاونجدیدوزیراقتصاد
معرفیشدند

روندحرکتطلادرهفتهآیندهچگونه
خواهدبود؟

 

اقتصادی

دســتگاه های  و  موبایل بانــک 
خودپرداز برخی مناطق همچنان 
از دسترس خارج اند، انتقال وجه 
با مشکلاتی مواجه است و خدماتی 
مثل پرداخت اقساط تسهیلات به 
صورت غیرحضــوری همچنان 
روی ســامانه های دیجیتال این 
بانک ها غیرفعال باقی مانده است.
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جزئیاتشرایطجدیدچیست؟

مصوبهجدیدشورایعالیمسکنبرایخانهدارکردنمردم
ســرویس اقتصادی -جلســه اخیر اعضای 
شــورای عالی مسکن برای حل مشکلات مسکن 
حمایتی بیشتر از آنکه به حل معضلات ساختاری 
مسکن بیانجامد، منجر به مصوبات جدید در حوزه 
بانکی شــد که به نظر می رســد چندان مشکلی از 

مردم را حل نکند.
سال هاست که اعضای شورای عالی مسکن 
در تلاش اند تا شرایط دستیابی افراد به تهیه مسکن 
را مهیــا کنند، اما عملکرد این شــورا به جای حل 
مشــکلات زیرساختی و ریشــه ای صرفا در حد 
جلســات نمایشی و تصویب جزئیات کم اهمیت 
بوده اســت؛ به طوری کــه موانع جدی مانند عدم 
ارائه زمیــن با قیمت مناســب، مقاومت بانک ها 
در ارائه تســهیلات و تــوان پایین خریداران برای 
پرداخت اقساط همچنان به قوت خود باقی است 
و مانع دستیابی اقشار نیازمند به مسکن شده است.
جلســه بیست و یکم شــورای عالی مسکن 
به ریاســت محمدرضا عارف، معاون اول رئیس 
جمهــور و  فرزانه صادق مالواجــرد، وزیر راه و 
شهرســازی به تازگی تشکیل شد که نتیجه ای جز 
کاهش نرخ ســود تســهیلات بانکی از ۲۳ به ۱۸ 
درصد برای واحد های مســکن حمایتی و مکلف 
کــردن بانک ها به فروش زمین ها و املاک خود به 
وزارت راه و شهرســازی برای تخصیص مسکن 

حمایتی نداشت. 
علت کم کاری وزارت راه در تامین مسکن 

برای مردم
درســت اســت که هم قوانین بودجه و هم 
برنامه هفتم توســعه احکامی برای الزام بانک ها 
به فروش اموال مازاد و کمک به بخش مســکن 
گنجانــده و درعیــن حال نیز بانــک مرکزی و 
وزارت اقتصــاد اصرار بر کاهــش حجم اموال 
مازاد بانک ها و افزایش تسهیلات دهی آنها دارند 
اما این به معنای نادیده گرفتن یا رفع مســئولیت 
از وزارت راه و شهرســازی به عنوان اصلی ترین 
نهــاد تامین کننده زمین برای طرح های مســکن 

حمایتی نیست.
 ســازمان ملی زمین و مسکن )زیرمجموعه 
وزارت راه و شهرســازی( یکــی از ارگان هایی 
اســت که تعداد زیــادی زمین در اختیار دارد؛ به 
طوری که شنیده ها خبر از ۱۶.۶ میلیارد متر مربع 
زمیــن دولتی می دهند و حــدود ۱۵ میلیارد متر 
مربع آن در محدوده شــهر ها قــرار دارد که تنها 
بخــش کوچکی از آن )حــدود ۴۶ هزار هکتار( 
برای پروژه نهضت ملی مســکن اختصاص داده 
شــد و اینجاست که این ســوال پیش می آید که 
چــرا وزارتخانه ای با وجود چنین ثروت زمینی، 

اما خود در تأمین مســکن کم کاری می کند ؟

 پرونده تخلف ســازمان ملی و مســکن 
همچنان یادمان است

دو ســال پیــش در زمان ارســلان مالکی 
مدیرعامل وقت ســازمان ملی مسکن، اسنادی از 
تبانی برخی کارمندان این ســازمان در واگذاری 
غیرقانونی زمین های دولتی منتشر شد که به تائید 
رئیس این ســازمان و سازمان حسابرسی کشور 
رسید بنابراین با وجود اینکه سازمان ملی زمین و 
مسکن )زیرمجموعه وزارت راه( اراضی وسیعی 
را در اختیــار دارد، امــا بخش قابــل توجهی از 
این زمین ها یا بــه موقع برای طرح های حمایتی 
تخصیص داده نشده است  یا به بهانه کاربری های 
غیرمســکونی، محدودیت های فنی یا حقوقی از 
دســترس خارج مانده  است که مصداق بارز کم 
کاری وزارت راه و شهرســازی نسبت به اجرای 
طرح های مسکن حمایتی است. کم کاری دیگر 
این وزارتخانه آنجاست که با وجود حجم بالای 
تقاضا، اما وزارت راه و شهرســازی نتوانســته 
اســت منابع زمینی متنوع خود را در طرح هایی 
مانند مشــارکت با بخش خصوصی، تهاتر زمین 
یا اســتفاده از ظرفیت های بازآفرینی شــهری به 
صورت گســترده فعال کند و همچنان به اراضی 

دولتی محدود شده است.
وعده هایی که محقق نشد ...

البته شکســت در وعده های ارائه شده نیز 
مثــال دیگری از کم کاری های این وزارتخانه در 

موضوع مسکن حمایتی بوده است؛ به طـوری که 
در دوران ریاست جمهـوری شهیـد رئیسـی در 
مقایســه با وعده های تعیین شده )ساخت سالانه 
یک میلیون واحد مسکونی در طرح نهضت ملی 
مسکن( امـا تعــــداد واحـد های تحویل شـده 
بسیار کمتر از انتظاربود که درعمل نتیجـه ای جز 

شکست نداشت .
 بانک ها نیز باوجود تکالیف قانونی، اما سهم 
خود را در پرداخت تســهیلات مسکن حمایتی 
محقــق نکردند ؛ تــا جایی که حتی وزارت راه و 
شهرسازی نتوانسته اهرم فشار کافی یا سازوکار 
تشــویقی مناســبی برای الزام بانک ها به اجرای 
تعهداتشــان ایجاد کند ؛ علاوه بر آن ، فرآیند های 
دریافت تســهیلات برای متقاضیان و سازندگان 
مســکن حمایتی پیچیــده و زمان بر بود که خود 

عامل کندی در اجرای پروژه ها می شد. 
 در چنین شــرایطی دولت می تواند جبران 
کم کاری بانک ها را کند و بخشــی از اقســاط را 
تضمین کند تا ریســک بانک هــا کاهش یافته و 

تمایل آنها به ارائه تســهیلات بیشتر شود.
 همچنین به دلیل اینکه توان پرداخت اقساط 
مردم کاهش یافته اســت می توان بانک ها را الزام 
کرد تا سقف تســهیلات افزایش یابد درحالیکه 
مــدت بازپرداخــت آن نیز متناســب با درآمد 
خانوار ها طولانی تر شــود یا آنکــه از الگو های 

دیگر مانند اشــاره به شرط تملیک استفاده کرد.


